

Польско-российские отношения в исследованиях историка Павла Муханова

Ковтуненко О.И.

*Житомирский государственный университет имени И. Франко,
Житомир (Украина)*

Первая половина XIX в. характеризовалась процессами научного становления российской исторической науки. Это связано с появлением трудов Н. Карамзина, который обозначил ряд тенденций в трактовке проблем исторического прошлого как Российского государства, так и связанных с ним соседних народов, в том числе и тех, которые входили в состав Речи Посполитой.

На данный процесс влияли политические и научные факторы. В первую очередь это разделы Речи Посполитой. Российские историки пытались доказать их историческую справедливость, изначальную принадлежность восточных земель Речи Посполитой к России.

Цель исследования – проанализировать археографические публикации и исторические труды русского историка П. Муханова в контексте развития русской исторической мысли первой трети XIX в.

Материал и методы. *При написании статьи использованы опубликованные работы П. Муханова и его публикации источников по истории польско-российских отношений в начале XVII в. Методологическую основу исследования составили принципы историзма, объективности, системности, последовательности в накоплении исторических знаний. Методы историографического исследования: историографический анализ и синтез, проблемно-хронологический.*

Результаты и их обсуждение. *На характер исторических источниковедческих публикаций и взгляды ученого на историю Речи Посполитой и в частности на прошлое Польского государства имели влияние в первую очередь политические факторы, например, внешнеполитические успехи Российского государства, его территориальные приобретения в результате разделов Речи Посполитой. Вместе с тем для историков и ныне представляют интерес публикации по истории Речи Посполитой, которые касаются и истории Украины, Беларуси, Литвы: сборник «Подлинные свидетельства о взаимных отношениях России и Польши преимущественно во время Самозванцев», «Сборник Муханова», мемуары коронного гетмана С. Жолкевского. Взгляды П. Муханова на отношения Речи Посполитой и Московского государства в начале XVII в. свидетельствуют, что в его трудах преобладает патриотический настрой, они говорят об отношении российского общества к полякам в XIX ст.*

Заключение. *П. Муханов собрал большую коллекцию исторических документов. Часть их касается польской истории. Можем констатировать значительный вклад П. Муханова в публикацию исторических материалов о польско-российских отношениях XVII ст., что объективно способствовало развитию исследования этих проблем историками в дальнейшем. В то же время следует отметить, что он был патриотически настроенным подданным Российского государства и на польско-российские отношения смотрел с официальной точки зрения и события объяснял с позиций интересов российской государственности.*

Ключевые слова: *П. Муханов, Речь Посполитая, Российское государство, исторические исследования, документальные публикации.*

Polish-Russian Relations in the Studies by the Historian Pavlo Mukhanov

Kovtunenکو O.I.

Ivan Franko State University of Zhytomyr, Zhytomyr (Ukraine)

The first half of the XIX century was marked by processes of the scientific evolvement of the Russian historical studies. It was conditioned by the emergence of historical works by M. Karamzin, who had given rise to numerous trends in rendering the problems of historical background of both Imperial Russia and allied neighboring nations, including those which were the parts of the Polish-Lithuanian Commonwealth (pol. Rzeczpospolita).

Both political and science factors, first of all partitions of the Polish-Lithuanian Commonwealth, affected these processes. Russian historians tried to demonstrate its historical justifiability based upon everlasting belonging to Russia of the Eastern lands of the Polish-Lithuanian Commonwealth.

The purpose of this study is to assess the archaeographic publications and historical works of the Russian historian P. Mukhanov through the lens of evolvement of the Russian historical conception in the first third of the XIX century.

Material and methods. *For the purpose hereof P. Mukhanov's published works and source publications regarding the background of Poland-Russia relations at the beginning of the XVII century were used. The methodological basis of the study was built upon principles of historicism, objectivity, systematicity and consistency in accumulation of historical knowledge. The following main historiographic methods have been employed for the purpose of this study: historiographic analysis & synthesis, as well as problematic & chronological method.*

Findings and their discussion. *Character of the historical and source studying publications, as well as the author's views of the Polish-Lithuanian Commonwealth history, in particular historical background of the Polish state, were mainly dependable upon political factors, i.e. successful implementation of the foreign policy by the Russian state and gaining more territories due partitions of the Polish-Lithuanian Commonwealth. At the same time, publications on the topic of the Polish-Lithuanian Commonwealth history in so far as they regard also history of Ukraine, Belarus and Lithuania are still not without interest of historians nowadays. We are talking about True Evidences of Poland-Russia Relations Predominantly in the Impostors' Days, (rus. «Подлинные свидетельства о взаимных отношениях России и Польши преимущественно во время Самозванцев»), Mukhanov Collector and Memoirs of Stanisław Żółkiewski, Hetman in the Crown. His views of relations between the Polish-Lithuanian Commonwealth and the State of Muscovy at the beginning of the XVII century are indicative of prevalence of the patriotic focus in his works, as well as attitude of the Russian society to the Poles in the XIX century.*

Conclusion. *P. Mukhanov managed to collect quite a lot of historical documents, part of which addresses the Polish history. It is possible to acknowledge the fact of P. Mukhanov's significant contribution into publishing of the historical materials on the topic of Poland-Russia relations in the XVII century, which had beneficial effect on the further studies of the problems described. However, it should be noted that he was patriotically minded national of the Russian state, whose vision of Poland-Russia relations were influenced by the official narrative and who offered insight to all events only in terms of the interests of the Russian statesmanship.*

Key words: *P. Mukhanov, Polish-Lithuanian Commonwealth (pol. Rzeczpospolita), Russian state, historical studies, documentary publications.*